
trevi sta 13 

mei va de dret al fetge, no cai que trebalii l'estó-
mac. I a part és un producte que si no s'escalfa més 
de 45 graus té propietats terapèutiques. Es tracta 
de menjar-ne! 

Les abelles no soien caure simpàtiques. 
La gent es pensa que les abeiles són agressives però 
no. A més, el veri de les abelles és un preventiu de 
l'artrosi. El veri és un medicament. Hi ha gent que 
té dolor que m'ha demanat abelles vives per picar-
se eli mateix o el metge. Com una acupuntura però 
amb veri. Tot ei que produeix Tabella que és molt 
beneficios! 

Caram. 
De fet les abelles estan protegides. Si aigú té un 
rusc a casa seva hauria d'avisar Tassociació d'api-
cultors perqué li vagin a treure. De vespes no, eh? 
A mi de Sant Josep a Sant Jordi, que és l'època dels 
eixams, em truquen molt. 

Si que feu coses, els apicultors. 
D'entrada fem un bon aliment per a la gent, medi-
cinal i agradable al gust, i a més poMinitzem el 
territori! Com que ja no hi ha eixams saivatges, la 
poMinització està en mans dels apicultors. A 
Catalunya hi ha déficits de poMinització. No arri-
bem a tot arreul 

Fa la impressió que vius d'acord amb el que 
penses. 
Procuro ser coherent amb les meves contradic-
cions! Em sembla bàsic. Massa sovint claudiquem 
del que pensem! Per mi la satisfaccio màxima és 
que una bona idea es pugui compartir, millorar-la 
entre tots i portar-la a la práctica. 

Una d'aquestes bones idees és el Lliga't a la Terra, 
una fira que es va fer a Santa Eulàlia el juny p a s s a i 

La idea de fons és que ens tornem a comprometre 
amb les coses que tenim a la vora, perqué són les 
que podem cuidar i de les quais som responsables. 
També és dir: "Recorda't que naixem i vivim gràcies 
a uns aliments". No ens menjarem pas les teles i eis 
mòbils! La fira va ser posar als ulls de la gent pro-
ductes locáis que no coneixem: patates, hiedes, 
tomàquets... 

Va ser èxit. 
Perqué el món està canviant. La gent està cansada 
d'un diseurs de "progrès" que no ens ha dut 
eniloc. En aquesta fira i la del Tomàquet intentem 
recuperar varietats antigües perqué tenen gust, 
olor... entre un tomàquet d'aquests i eis que 
només tenen la forma del tomàquet, no hi ha punt 
de comparado. I no és que haguem de tornar enre-
re, és qùe si volem tenir futur, és aquest! 

Disfrutar menjant i cultivant! 

La Fira Tomàquet va ser dir "comprome't i partici-
pa" i aquest 2011 hem Iligat les dues fires: farem el 
Lliga't a la Terra el 9 d'abril perqué hi pugui haver 
el planter de les tomaqueres i així la gent les pugui 
posar a la terra i per la Fira del Tomàquet puguem 
comparar eis tomàquets que tinguem a Thort. Hem 
Iligat planteristes, productors, verdulaires... El cicle 
es tanca si la gent conrea. 

Eis ho poseu fácil... 
Lesforç més gran l'ha fet el Pep Salsetes, Tànima 
de la Fira del Tomàquet. I per sort a Santa Euiàlia 
hi ha sensibilitat per l'agricultura ecològica i la sos-
tenibilitat, i de fet s'està convertint en un pöble 
referent en aquest sentit. 

El perill és que només sigui una moda. 

Nosaltres el que diem és: es pot fer de pagés, hi ha 
una sortida per gent jove, hi ha qui està disposât a 
comprar productes locáis. I que s'entengui que 
quan compres no només hi ha una transacció 
econòmica, sino valors afegits. També és tornar a la 
venda directa, que és tornar enrere però en el bon 
sentit; Iluny de l'economia especulativa. 

És economía productiva! 

Real! I és que, com diu la meva mare, estem can-
sats d'estar "rodejats de coses mortes" i necessi-
tem vida! Ens estem allunyant de les coses que ens 
fan viure, que estan Iligades a la vida, i cada cop 
construïm més mons ficticis, inerts. Jo el que die és: 
més coses petites, més a poc a poc i més buscar el 
que dóna sentit a la vida. 

Carme Badia i Puig 
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